
Please note that only the German version (following the English version) of this Data Protection 

Statement is legally binding. The English version is for information purposes only. 

Data Protection Statement 

Compulsory information according to Article 13 of the General Data Protection Regulation 

(GDPR) 

 

1. Name and contact information of the controller as well as of the data protection 

officer  

1.1. Controller  

Johannes Gutenberg University Mainz (JGU)   Phone: +49 6131 39-22301 
Represented by its president     Email: praesident@uni-mainz.de 
Univ.-Prof. Dr. Georg Krausch 
Saarstr. 21 
55122 Mainz 
 
1.2. Data protection officer 

Nils Hammerle       Phone: +49 6131 39-22109 

Johannes Gutenberg-Universität Mainz    Email: datenschutz@uni-mainz.de 

Saarstr. 21  

55122 Mainz 

 

2. Processing purpose, data to be collected and legal basis 

If you decide to apply for the MITP Senior Postdoctoral Fellowship in Theoretical Physics at 

JGU, we will use the information you provide in your application to assess your suitability, 

professional performance and aptitude for the program and the relevant position. The data 

you provide will be used exclusively for processing your application in accordance with 

Article 88 subsection 1 GDPR in conjunction with Section 20 subsection 1 of the 

Landesdatenschutzgesetz (LDSG – Data Protection Act Rhineland-Palatinate).  

If your application is successful, the data provided during the application process can be 

processed and used for employment purposes. 

 

The following data is usually provided during the application process: CV and letter of 

recommendation. 

 

 

3.  Necessity of the provision of personal data 

The provision of personal data is necessary in order to assess your suitability for the 

fellowship program and, in case of a positive decision, for the conclusion of the employment 

contract. 

 

4. Recipients of personal data within JGU  

Recipients of the personal data you provided when applying are JGU’s responsible human 

resources managers, staff representatives to be involved in individual cases (e.g. Staff 
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Council, Youth and Trainee Representative, Representative for Severely Disabled Persons, 

Equal Opportunities Officer) and, if applicable, members of selection or appointment 

committees. 

Your data will be used for specific purposes when processing your application in accordance 

with the data protection regulations. It will not be transferred to other third parties unless you 

have given prior consent or a legal obligation to transfer the data exists. 

 

The following organizational units will receive your data:  

• Mainz Institute for Theoretical Physics, Staudingerweg 9, 55128 Mainz 

• Cluster of Excellence PRISMA+, Staudingerweg 9, 55128 Mainz 

• Data Center, Anselm-Fritz-von-Bentzel-Weg 12, 55128 Mainz 

• Internal selection committee for the fellowship 

• Human Resources, Forum universitatis 3, 55099 Mainz 

 

5. Duration of storage  

If your application is rejected, we will store the submitted data and files for nine months in 

order to be able to answer questions about the application later. After this period, the data 

will be deleted. You can withdraw your application at any time. As a result, your data in the 

applicant database will be deleted immediately, subject to the restrictions listed below. 

 

Furthermore, you can request at any time during the application process that individual data 

you have submitted be deleted. However, JGU reserves the right to store your data for a 

limited period of nine months in order to comply with legal requirements, in particular the 

obligation to provide evidence according to the German General Act on Equal Treatment 

(Allgemeines Gleichbehandlungsgesetz, AGG). 

 

 

6. Rights  

Every person affected by data processing has the following rights in particular:  

➢ Right of access regarding the personal information stored relevant to them and its 

processing according to Art. 15 GDPR 

➢ Right to rectification, if data concerning them is wrong or incomplete, according to 

Art. 16 GDPR 

➢ Right to erasure, if one of the requirements according to Art. 17 GDPR is met 

➢ Right to restriction of processing, if one of the requirements according to Art. 18 

GDPR is met 

➢ Right to data portability to a different responsible office and information regarding 

stored personal data in a machine-readable format, according to Art. 20 GDPR  

➢ Right to object to future processing of your personal data, according to Art. 21 GDPR 

Please note: there is no possibility to object to the collection and processing of 

mandatory data in the context of the application (see no. 5). 



➢ Right to lodge a complaint with a supervisory authority according to Art. 13 

subsection. 2 lit. d) GDPR, if the affected person is convinced their personal data was 

processed unlawfully: 

State Commissioner for Data Protection and Freedom of Information Rhineland-

Palatinate (Landesbeauftragter für den Datenschutz und die Informationsfreiheit 

Rheinland-Pfalz) 

Hintere Bleiche 34 

55116 Mainz 

Phone: +49 6131 8920-0 

Fax: +49 6131 8920-299 

Email: poststelle@datenschutz.rlp.de  
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Datenschutzerklärung 

Pflichtinformationen gemäß Artikel 13 Datenschutz-Grundverordnung (DS-GVO) 

 

1. Name und Kontaktdaten der verantwortlichen Stelle sowie des Beauftragten für 

den Datenschutz  

1.1. Verantwortliche Stelle  

Johannes Gutenberg-Universität Mainz (JGU)   Tel: +49 6131 39-22301 
Vertreten durch den Präsidenten      E-Mail: praesident@uni-mainz.de 
Univ.-Prof. Dr. Georg Krausch 
Saarstr. 21 
55122 Mainz 
 
1.2. Beauftragter für den Datenschutz 

Nils Hammerle      Tel: +49 6131 39-22109 

Johannes Gutenberg-Universität Mainz   E-Mail: datenschutz@uni-mainz.de 

Saarstr. 21  

55122 Mainz 

 

2. Zweck der Verarbeitung, erhobene Daten und Rechtsgrundlage 

Entscheiden Sie sich für eine Bewerbung für das MITP Senior Postdoctoral Fellowship in 

Theoretical Physics an der JGU, nutzen wir Ihre im Rahmen der Bewerbung übermittelten 

Daten zunächst dazu, zu beurteilen, ob Sie die Eignung, fachliche Leistung und Befähigung 

für das Programm und die damit einhergehende Stelle besitzen. Die von Ihnen übermittelten 

Daten werden ausschließlich für Zwecke der Bearbeitung Ihrer Bewerbung verarbeitet und 

genutzt gemäß Art. 88 Abs. 1 DS-GVO i.V.m. § 20 Abs. 1 Landesdatenschutzgesetz 

(LDSG). 

Im Falle einer erfolgreichen Bewerbung können die im Bewerbungsprozess zur Verfügung 

gestellten Daten für Beschäftigungszwecke weiterverarbeitet und genutzt werden. 

 

Folgende Daten werden üblicherweise im Rahmen des Bewerbungsprozesses übermittelt: 

Lebenslauf und Empfehlungsschreiben. 

 

3.  Erforderlichkeit des Bereitstellens personenbezogener Daten 

Die Bereitstellung der personenbezogenen Daten ist für die Prüfung der Teilnahme an dem 

Fellowship Programm und bei positiver Entscheidung für die Eingehung des Arbeitsvertrages 

erforderlich. 

 

4. Empfänger personenbezogener Daten innerhalb der JGU  

 

Empfänger Ihrer im Rahmen der Bewerbung übermittelten personenbezogenen Daten sind 

die jeweils zuständigen Personalverantwortlichen der JGU, die im Einzelfall zu beteiligenden 

Personalvertretungen (z.B. Personalrat, Jugend- und Auszubildendenvertretung, 

Schwerbehindertenvertretung, Gleichstellungsbeauftragte) sowie ggf. Mitglieder von 

Auswahl- oder Berufungskommissionen. 
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Ihre Daten werden zweckgebunden im Rahmen der Bewerbungsverarbeitung nach den 

datenschutzrechtlichen Vorschriften verwendet. Sie werden nicht an sonstige Dritte 

übermittelt, es sei denn, dass Sie zuvor ausdrücklich Ihre Einwilligung zu der Übermittlung 

erteilt haben oder eine gesetzliche Pflicht zur Übermittlung besteht. 

 

Folgende Organisationseinheiten erhalten Ihre Daten: 

• Mainz Institute for Theoretical Physics, Staudingerweg 9, 55128 Mainz 

• Exzellenzcluster PRISMA+, Staudingerweg 9, 55128 Mainz 

• Zentrum für Datenverarbeitung, Anselm-Fritz-von-Bentzel-Weg 12, 55128 Mainz 

• Interne Auswahlkommission des Fellowships 

• Abteilung Personal, Forum universitatis 3, 55099 Mainz 

 

5. Dauer der Speicherung  

Sofern die Bewerbung auf ein Stellenangebot nicht erfolgreich ist, speichern wir die 

übermittelten Daten und Dateien für neun Monate, um spätere Fragen zu der Bewerbung 

beantworten zu können. Nach Ablauf dieses Zeitraums werden die Daten gelöscht. Sie 

haben jederzeit die Möglichkeit Ihre Bewerbung zurückzuziehen. Dies führt dazu, dass Ihre 

Daten in der Bewerberbank, mit den nachgenannten Beschränkungen, umgehend gelöscht 

werden. 

 

Ferner können Sie im Rahmen der Bewerbung jederzeit verlangen, dass einzelne von Ihnen 

übermittelte Daten gelöscht werden. Die JGU behält sich jedoch vor, Ihre Daten für einen 

begrenzten Zeitraum von neun Monaten zu speichern, um gesetzlichen Bestimmungen, 

insbesondere Nachweispflichten aus dem Allgemeinen Gleichbehandlungsgesetz (AGG), 

nachkommen zu können. 

 

6. Betroffenenrechte  

Jede von einer Datenverarbeitung betroffene Person hat insbesondere folgende Rechte: 

 

➢ Recht auf Auskunft über die zu ihrer Person gespeicherten personenbezogenen 

Daten und deren Verarbeitung gemäß Art. 15 DS-GVO 

➢ Recht auf Berichtigung, soweit sie betreffende Daten unrichtig oder unvollständig 

sind gemäß Art. 16 DS-GVO 

➢ Recht auf Löschung, soweit eine der Voraussetzungen nach Art. 17 DS-GVO zutrifft 

➢ Recht auf Einschränkung der Verarbeitung, soweit eine der Voraussetzungen nach 

Art. 18 DS-GVO zutrifft 

➢ Recht auf Datenübermittlung an eine andere verantwortliche Stelle und Information 

über gespeicherte personenbezogene Daten in maschinenlesbarem Format gemäß 

Art. 20 DS-GVO  

➢ Recht auf Widerspruch gegen eine künftige Verarbeitung der sie betreffenden Daten 

gemäß Art. 21 DS-GVO 



Bitte beachten Sie: gegen die Datenerhebung und -verarbeitung im 

Bewerbungskontext obligatorisch erforderlicher Daten (vgl. Nr. 5) besteht keine 

Widerspruchsmöglichkeit 

➢ Recht auf Beschwerde bei der Aufsichtsbehörde gemäß Art. 13 Abs. 2 lit. d) DS-

GVO, wenn die betroffene Person der Ansicht ist, dass ihre personenbezogenen 

Daten rechtswidrig verarbeitet werden: 

Landesbeauftragter für den Datenschutz und die Informationsfreiheit 

Rheinland-Pfalz 

Hintere Bleiche 34 

55116 Mainz 

Telefon: +49 6131 8920-0 

Telefax: +49 6131 8920-299 

E-Mail: poststelle@datenschutz.rlp.de  
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